
گفت وگو با دکتر مهدی عباس زاده، دبیر علمی جشنواره فارابی:

ایران ارزیابی ارائه کنید، این ارزیابی چگونه 
خواهد بود؟ 

در ایـــن خصـــوص بایـــد بگویم کـــه وضعیـــت علوم انســـانی 
چنـــدان مطلـــوب نیســـت. ارتباط و تعامـــل بین اســـتادان و 
پژوهشـــگران علـــوم انســـانی در کشـــور مـــا گاه انـــدک بوده و 

هم افزایـــی نیـــز ضعیف اســـت. 
اکنون در دنیا بر وجه بینارشـــته ای علوم انســـانی تأکید بسیار 
می شـــود. در واقـــع، امـــروزه مســـائل جامعـــه بشـــری اینقدر 
پیچیـــده و ذوابعاد شـــده که حل آنها از عهـــده یک متخصص 
در یک رشـــته از دانـــش برنمی آید و نیاز بـــه تحقیقات گروهی 
و بهره گیـــری از تخصص هـــای مختلـــف علـــوم انســـانی در 
پژوهش هاســـت. این مطلب حقیقتاً یک ظرفیت خوب برای 
تعامـــل و هم افزایی میان دانشـــمندان و اندیشـــمندان علوم 

انســـانی اســـت که بایـــد از آن حداکثر بهره گیری را داشـــت.
 

آیا جشنواره بین المللی فارابی توانسته است 
به رشد علوم انسانی و ارتقای شأن و منزلت 

دانشمندان علوم انسانی کمک کند؟
ســـعی جشـــنواره بین المللی فارابی در ادوار گذشـــته و نیز در 
دوره چهاردهـــم بـــر همین امر بوده اســـت. به هـــر حال، این 
جشـــنواره می کوشـــد چهره هـــای نـــوآور و نظریه پـــرداز عرصه 
علوم انسانی و اســـامی را شناسایی و به جامعه علمی معرفی 

کند و در حـــد مقدورات خـــود حمایت های مـــادی و معنوی 
لازم را از آنها داشـــته باشد.

حـــدود دو دوره اســـت کـــه بـــا نظـــر مســـاعد وزیـــر علـــوم، 
بـــا  جشـــنواره  ایـــن  جوایـــز  رقـــم  فنـــاوری،  و  تحقیقـــات 
جشـــنواره خوارزمی همســـان شـــده اســـت و این پیشـــرفت 
مهمـــی اســـت. حمایت هایـــی هـــم از طـــرف بنیـــاد ملـــی 
فارابـــی  بین المللـــی  جشـــنواره  برگزیـــدگان  از  نخبـــگان 
 صـــورت می گیـــرد کـــه ایـــن نیـــز به جـــای خـــود مهـــم و لازم

 است.
طی جلسه مشـــترکی که بین دبیرخانه جشنواره بین المللی 
فارابـــی و معاونـــت ســـرآمدان و نخبگان بنیاد ملـــی نخبگان 
داشـــتیم، مقرر شـــد یک کارگروه ویژه علوم انســـانی تشکیل 
شـــود تا مصادیـــق، نحوه و کیفیـــت حمایت هـــای مختلف از 
ســـرآمدان علـــوم انســـانی را به طور دقیـــق تعریـــف و تعیین 
کنـــد. امیدواریم مجموعه این اقدامات بتواند به رشـــد علوم 
انســـانی و ارتقای شـــأن و منزلت دانشـــمندان و پژوهشگران 

علوم انســـانی تا حـــدی کمک کند.
 

چنانچه جشنواره بین المللی فارابی 
فرصت هایی را برای شکل گیری هسته های 

علمی- بین المللی ایجاد کند، از نظر شما اولاً، چه 
اهدافی باید برای این هسته ها منظور شود و ثانیاً 

متأسفانه علوم 
انسانی در نگاه 

مردم ما هنوز 
جایگاه شایسته 
و بایسته خود را 

پیدا نکرده است. 
ایراد شاید تا حدی 

به درآمدزا نبودن 
یا کم درآمد بودن 

بخش علوم انسانی 
بازگردد. از طرفی 

نظام حکمرانی نیز 
چندان درصدد 
رجوع واقعی به 

علوم انسانی برای 
حل مسائل خود 

نیست یا به قدر 
لازم و کافی چنین 

توجهی ندارد یا گاه 
حتی نگاه تشریفاتی 

به این امر دارد. 
البته اکنون از این 

جهت نسبت به 
چند دهه پیش در 

وضعیت بهتری قرار 
داریم و امیدواریم 
این حرکتی که در 

بخش حکمرانی 
آغاز شده، شتاب 

لازم را بگیرد

علوم انسانی در دنیا جهت دهنده به کل دانش، صنعت و فناوری است. امروزه مسائل و مشکلات جوامع دارای ابعاد مختلف اقتصادی، مدیریتی، سیاسی، حقوقی، اخلاقی، 

فرهنگی، جامعه  شناختی و... است، پس علوم انسانی می تواند یا باید در همین ابعاد، به حل مسأله یا برطرف کردن مشکلات جامعه مدد برساند، اما این یک وضعیت 

مطلوب است و ما اکنون در کشورمان با این وضعیت، قدری فاصله داریم. هر چند اتفاقات خوبی در این عرصه به وقوع پیوسته است، ولی همچنان تا رسیدن به وضعیت 

مطلوب، راه درازی در پیش است. متناسب سازی علوم انسانی موجود با جامعه و زیست بوم ایرانی و نیز فرهنگ اسلامی که ما در آن زندگی و تنفس می کنیم، گام مهمی در 

همین راستاست. لذا »حکمرانی خوب« هیچگاه نمی تواند و نباید علوم انسانی را نادیده بگیرد.

»حکمرانی خوب« نمی تواند علوم انسانی را نادیده بگیرد

لوازم و اقتضائات کامیابی این هسته های علمی 
چه خواهد بود؟

شـــکل گیری  از  هـــدف  مهم تریـــن  اینجانـــب،  بـــاور  بـــه 
هســـته های علمی- بین المللـــی، هم افزایی، تبـــادل دانش 
و یافته هـــای نو و به طـــور خاصه دیپلماســـی علمی دقیق و 

روشـــمند در عرصه علوم انســـانی اســـت.
 همچنین مهم تریـــن لازمه کامیابی این هســـته های علمی، 
استقبال اســـتادان و پژوهشـــگران علوم انســـانی و اسامی 
در کشـــور از آنهاســـت کـــه البتـــه در این راســـتا بایـــد ایجاد 

انگیـــزه کرد.
 

با عنایت به شناختی که از جشنواره بین المللی 
فارابی دارید، چه توصیه هایی برای متولیان 

جشنواره دارید؟
هم اکنـــون چند فعالیت در دســـتور کار دبیرخانه جشـــنواره 
بین المللـــی فارابی قـــرار دارد که از مهم تریـــن آنها می توان 
بـــه مواجهـــه فعـــال در کشـــف اســـتعدادهای برتـــر از میان 
اســـتادان و پژوهشـــگران علوم انسانی و اســـامی در داخل 
و خارج کشـــور، شـــکل گیری شـــبکه نخبگانی از برگزیدگان 
ادوار مختلـــف جشـــنواره در حـــل مســـائل کشـــور و انجام 
حمایت هـــای بیشـــتر و بهتـــر از برگزیـــدگان ادوار مختلـــف 

جشـــنواره با همـــکاری نهادهـــای مرتبط اشـــاره کرد.
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